
قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی:

قبول ندارد؟

به ضرر دولت آینده 

بیکار کرد

مجلس نمی تواند 

سایت های شرط بندی

»رئیس مجلس حداقلی« 

راضی هستند

سعید لیلاز تحلیلگر اقتصادی گفت: مجلس اگر می خواهد به موضوع 
بودجــه به صورت کارشناســی نگاه کند و نه سیاســی، خواهد دید که در 
مقایســه با دیگر کشــورها با وجود این که ایران دارد بدترین و شدیدترین 
تحریــم طول تاریخش را طی می کنــد، عملکرد بودجه ای و مالی دولت و 
ســازمان برنامه و بودجه بســیار بهتر از بقیه بوده است. وی معتقد است در 
سه سال اخیر علی رغم تحریم وحشتناکی که اجرا شد، ایران یکی از بهترین 
کشــورهای خاورمیانه از حیث بودجه بوده  و این با یک بحث کارشناســی 

قابل اثبات است.

عزت الله یوسفیان ملا نماینده سابق مجلس گفت: عدم تصویب لایحه 
بودجه به ضرر دولت آینده است، چنین اتفاقی باعث می شود تا دولت آینده 
با شــروع کار خود بودجه ای در اختیار نداشته باشند و همین امر مشکلاتی 
را در برخی از عملکردها با خود به همراه دارد. با واقعی بودن لایحه بودجه 
می توان نســبت به مثبت بودن آن امیدوار بود، این در حالی است که لایحه 
بودجه همیشــه همراه با احتمالات بوده و نمی توان آن را واقعی دانســت. 
به دلیل شــرایط اقتصادی کشور، بودجه ســالانه، هر سال که می گذرد به 

واقعیات نزدیک شده که باعث ایجاد امیدواری هایی در کشور می شود.

علی اصغر مونســان وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
گفت: بیش از یک و نیم میلیون نفر در حوزه گردشــگری کشــور فعالیت 
داشتند که بخش اعظم این شمار هم اکنون به خاطر شیوع کرونا بیکار قطعی 
و یا خانه نشــین شده اند. تا پایان شــهریور ماه امسال میزان خسارت وارده 
ناشــی از کرونا به صنعت گردشگری کشور بیش از ۱۴۰ هزار میلیارد ریال 
بوده است. موضوع کرونا و شیوع آن یک موضوع عالم گیر بود که صنعت 
گردشــگری همه کشــورها از جمله ایران را دچار چالش جدی کرد. فعلا 
همه برنامه های این وزارتخانه در این رابطه با هماهنگی ستاد ملی مقابله با 
کرونا و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تنظیم می شود. وزارت 
بهداشــت با توجه به شرایط شــیوع بیماری در آن زمان و ضرورت حفظ 

سلامتی مردم توقف این برنامه را خواستار شد.

عباســعلی کدخدایی سخنگوی شــورای نگهبان گفت : بودجه باید 
بودجه کارآمد، واقعی و منطبق با نیازهای کشــور باشد و باید همه بخش ها 
را در بر بگیرد. امسال هم خواهش ما این است که این مسائل با دقت بیشتری 
مورد رسیدگی قرار گیرد. البته شورای نگهبان تفسیری در این زمینه دارد و 
اینکه اختیار تقدیم لایحه بودجه بر عهده دولت است. پیرو این تفسیر آورده 
شده که مجلس نمی تواند شاکله بودجه را تغییر دهد و باید تغییراتش به گونه 
ای باشد که شاکله بودجه تغییر نکند، لذا اگر این مساله براساس چارچوب 

تفسیر شورای نگهبان باشد، این شورا ایرادی را به بودجه خواهد گرفت.

وسوسه یک شبه پولدار شدن و تبلیغات زندگی لاکچری ـ که این روزها در 
فضای مجازی بسیار به چشم می خورد ـ باعث شده تا برخی افراد به سایت های 
قمار و شــرط بندی اعتماد کنند و حالا پس از هجوم ســرمایه های سرگردان به 
بازارهای دارایی، این وبسایت های حاوی محتوا و مکانیسم شرط بندی است که 
پول های خُرد را می بلعند. این »پول های خُرد« برای فردی که در این وبسایت ها 
فعال است،  شاید عدد بزرگی نباشد، اما سایت های شرط بندی از همین مکانیزم 
اســتفاده کرده و ســودهای بزرگی به جیب می زنند. گفته می شــود الگوریتم 
سایت های شرط بندی به گونه ای طراحی شده که در نهایت فردی که پول خود را 

در این کار سرمایه گذاری کرده، سود اندکی می برد.

مسیح مهاجری در سرمقاله روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: این روزها 
که طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری در دستور کار مجلس شورای 
اسلامی قرار دارد، انتقادهای زیادی به تصمیمات اعلام شده نمایندگان در مورد 
مواردی از این طرح در رســانه ها دیده می شود. نمی توان گفت تمام این انتقادها 
واردند، ولی نمایندگان مجلس نباید طرح مورد نظر خود را بگونه ای به پیش ببرند 
که تصور عمومی این باشد که آنها با اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری 
درصدد هموار کردن راه برای رئیس جمهور شدن فرد خاصی هستند. نمایندگان 
مجلس یازدهم باید این واقعیت تلخ را درک کنند که تدوین قانون با تاریخ مصرف 
خاص و موقت، مشارکت مردمی را کاهش خواهد داد و به شدت نظام جمهوری 
اسلامی را متضرر خواهد کرد. مردم اگر رئیس مجلس حداقلی را تحمل کنند، 

قطعاً زیر بار رئیس جمهور حداقلی نخواهند رفت.

حشمت الله فلاحت پیشه، نماینده پیشین مجلس گفت: معتقدم تصویب 
دو لایحه CFT و پالرمو به تصمیم سیاســی کلان نیــاز دارد، نه لزوما اجماع 
درباره آنها در مجمع تشخیص مصلحت نظام. فضای سیاسی مجمع تشخیص 
 CFT مصلحت نظام در شــرایط فعلی برای بررسی کنوانسیون های پالرمو و
مناســب نیست. الان در این مجمع عملا کسانی که از مجلس حضور پیدا می 
کنند، نظرشان درباره این لایحه مثبت نخواهد بود. واقعیت این است که بخشی 
از کشورها از قرار گرفتن نام ایران و باقی ماندن آن در لیست سیاه FATF راضی 
هســتند. ما در مجلس معتقد بودیم که با ملاحظات و شروط می توان لوایح را 
تصویب کرد و برای همین هم هزینه های زیادی پرداختیم. واقعیت این است 
که خیلی ها از این که کشور تحریم باشد، سود می برند و دلشان برای ملت نمی 
سوزد. "اف ای تی اف" یک امر مناسب برای چانه زنی نیست. ایران ۵ گام برای 
کاهش تعهداتش برداشته است که هر کدام می تواند بنیانی برای تقویت توان 
چانه زنی ایران به حساب بیاید. سعودی ها، اسراییل و آمریکا تلاش کردند در 
این سال ها رابطه ایران با مجموعه مقررات مربوط به FATF مبتنی بر لیست 

سیاه باشد.

اخبار ویژه ...
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آنچه به نفع مردم نیست را به 
دیوار می کوبیم

سرویس سیاسی- محمدباقر قالیباف در ابتدای 
جلســه علنی روز گذشــته  مجلس در نطق پیش از 
دســتور گفت: ولادت حضرت زینب سلام الله علیها 
و روز پرســتار را به همۀ مجاهدان خط مقدم سلامت 
تبریک می گویم؛ پرستاران عزیز ما، با کمترین امکانات 
بیشــترین افتخارات را به ارمغــان آوردند؛ جان ده ها 
هزار نفر از هموطنان را نجات دادند و خطر را به جان 
خریدند تا بقیه آسیب کمتری ببینند. فداکاری پرستاران 
قهرمان ما در تاریخ این سرزمین ماندگار خواهد شد 
و بی گمان نسل های بعد نیز روایت مجاهدت و ایثار 

پرستاران را برای فرزندان خود تعریف می کنند.
رییس مجلس خطاب به پرســتاران گفت: شما 
قهرمانان ســرزمین ما هستید و همۀ ما به شما افتخار 
می کنیم. مطمئن باشــید که شما را در میدان خطر تنها 
نخواهیم گذاشــت و تمام نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی خود را موظف می دانند تا از همۀ ظرفیت های 
مجلس برای پیگیری مطالبات شــما قهرمانان بی نام 
و نشــان بهره گیرند. یاد و خاطره بیش از ۱۰۰ شهید 
مدافع سلامت از میان پرستاران را گرامی می داریم و 
قدردان قهرمان های ســفیدپوش خود در جای جای 

ایران عزیزمان هستیم.
قالیباف ادامه داد: تاکید اخیر رهبر معظم انقلاب 
بــر همکاری قوا با یکدیگر و حفظ اتحاد ملی به نفع 

مردم را چــراغ راه خود در مجلــس می دانیم. رهبر 
انقلاب تاکید فرمودند که خواست مردم واحد است و 
کسی از میان مسئولان نباید این صدای واحد را دچار 
خدشه کند. حل مشکلات معیشتی مردم را در اولویت 
می دانیــم و معتقدیم که نمی توان باری از روی دوش 

مردم برداشت مگر با هماهنگی و اتحاد. 
رییس مجلس تصریح کرد: میان همۀ مسئولان 
باید یک اصل مشترک باشد و آن هم نفع مردم است؛ 
آنچه به نفع مردم نیست و به معیشت و منزلت اجتماعی 
آنها آســیب می زند را به دیوار می کوبیم و آنچه که به 
مصلحت آنهاســت از زبان هر کســی گفته شود و با 
قلم هر کسی نوشته شــود، روی چشم می گذاریم و 
تلاش خواهیم کرد تا بــا ریل گذاری و هدایت گری 
صحیح و با هماهنگی و همکاری با دولت،  کشور را 
به سمت حل مشکلات مردم سوق دهیم. وی افزود: 
طرح حمایت معیشتی از مردم،  نمونه مناسبی است که 
با همکاری و هماهنگی دولت محترم به نتیجه رسید.  
به مردم قول داده بودیم که نگذاریم سفرۀ آنها کوچکتر 
شود؛ تلاش کردیم تا کمتر شرمسار پدرانی باشیم که 
شرمندۀ فرزندانشان شده اند. مطمئن باشید مردم را در 

میانۀ مشکلات اقتصادی تنها نخواهیم گذاشت. 
رییس مجلس خاطرنشان کرد: نکته مهم دیگر، 
مربوط به مهمترین دستور کار پیش روی مجلس، یعنی 

لایحه بودجه ۱۴۰۰ اســت. بودجه در نگاه مجلس، 
تاثیرگذارترین سند حکمرانی است که مستقیماً مسیر 
پیشرفت یا عقب ماندگی کشورها را رقم خواهد زد؛ 
باید دقیق ترین و کارشناسی شــده ترین برآوردها در 
بودجه لحاظ شود تا نقشۀ راه کشور، مسیری در جهت 
منافع مردم طی کند. در خصوص لایحۀ بودجه ۱۴۰۰ 
در مجلس شــورای اسلامی چه در کمیسیون ها، چه 
در مرکز پژوهش ها چه در دیوان محاســبات و چه در 
جلسات متعدد کارشناسی با اقتصاددانان، بررسی های 

لازم صورت گرفته است.
قالیباف ادامه داد: دیوان محاســبات نیز گزارش 
تفریــغ بودجه  را بهنگام آماده کرده اســت. گزارش 
تفریــغ، کارنامۀ انضباط مالی دولت اســت. گزارش 
تفریغ بودجه در گذشــته، به گزارشی اداری و کم اثر 
تبدیل شــده بود. اما ما برای اولین بار توانستیم آسیب 
های بودجه سال ۹۸ را در بررسی لایحۀ بودجه ۱۴۰۰ 

مدنظر قرار دهیم. 
رییس مجلــس گفت: امیدواریم بــا توجه به 
هماهنگی های انجام شــده، دولت محترم و سازمان 
برنامه و بودجه، برای اصلاح لایحه نهایت همکاری 
را بــه عمل آورنــد. اصلاح ســاختار بودجه حتی 
در حداقلی تریــن صورت آن، مثل نان شــب برای 
سیاســتگذار ما واجب اســت. ارقام بودجــه را در 
اصلاحات اساسی مجلس واقعی خواهیم کرد. مجوز 
اخیر رهبر انقلاب، گامی بلند در جهت واقعی کردن 
ارقام بودجه و پرهیز از هرگونه برآورد غیرواقعی است؛ 
تلاش خواهیم کرد تا در همین مسیر، بند به بند لایحه 
را با اصلاحات اساســی به شیوه ای که به نفع معیشت 
مردم و کشور عزیزمان باشد، بررسی کنیم تا نقشی در 
برداشتن بار گرانی و تبعیض و بی عدالتی و فقر از روی 

دوش مردم ایفا کنیم.
وی ادامه داد: در این راه بیشــترین عایدی زمانی 
نصیب مردم خواهد شد که مجلس و دولت، بررسی 
کارشناسی را اولویت کار خود بدانند و به خاطر منافع 
مردم و کشــور در هماهنگــی با یکدیگر عمل کنند؛ 
ان شــاء الله با تصویب نهایی بودجه ۱۴۰۰ به شیوه ای 
واقع بینانه و کارشناســی شده، مجلس به وظیفۀ خود 
برای ریل گذاری مسیر پیش روی دولت به نفع مردم و 

کشور عمل خواهد کرد. 

  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: آنچه به نفع مردم نیست و به معیشت و منزلت اجتماعی آنها آسیب می زند را به دیوار می کوبیم و آنچه که به مصلحت 
آنهاست از زبان هر کسی گفته شود و با قلم هر کسی نوشته شود، روی چشم می گذاریم 

هر چند بیشتر به عنوان پایه گذار توسعۀ منطقه آزاد چابهار شهرت داشت اما نقش 
او در ستاد بسیج اقتصادی و در دوران جنگ در دهۀ 6۰ انگیزۀ این یادکرد است. چرا 

که نشان می دهد مدیر توسعه گرا در ایام دشوار جنگ نیز در صحنه بوده است.
سیاوش سمیعی مدیرعامل پیشین منطقۀ آزاد چابهار نیز به خاطر ابتلا به کرونا 
درگذشت. یاد او اما تنها به سبب این پیشینه و نیز سابقۀ فعالیت در منطقۀ آزاد اروند 
اهمیت و ضرورت ندارد. هر چند بیشتر پیام های تسلیت از جانب همکاران یا همفکران 
او در مناطق آزاد صادر و به نقش او خصوصاً در توسعۀ چابهار اشاره شده )خاصه این که 
مدیر عامل کنونی او را پدر معنوی منطقۀ آزاد چابهار توصیف کرده( اما این چند سطر 
را به دلایل دیگری هم می نویسم. نخست این که خدمات او در دهۀ 6۰ و در کوران 
جنگ و در ستاد بسیج اقتصادی اهمیت بیشتری دارد. چرا که طی مدتی که این ستاد، 
مسؤولیت سنگین مقابله با کمبود کالاها را با توزیع عادلانه با امکانات و اطلاعات آن 
زمان و قبل از ورود به دنیای دیجیتال بر عهده داشت نقش مهندس سمیعی چنان ممتاز 

بود که دست کم یک بار آخرین نخست وزیر ایران از او نام برد و به نیکی یاد کرد. 
او در دو وزارتخانۀ کار و امور اجتماعی و نیز صنایع سنگین در حالی به عنوان 
یک مدیر تکنوکرات معاون وزیر شد که هر دو وزیر صبغۀ سیاسی پررنگی داشتند و 
با سابقۀ زندانی طولانی سیاسی در پیش از انقلاب شناخته می شدند. یکی ابوالقاسم 
سرحدی زاده و دیگری بهزاد نبوی که البته دومی بعد از انقلاب هم گرفتار زندان شد. 
سیاوش سمیعی اما هیچ گاه بر خلاف فضای غالب دهۀ 6۰ اهل تظاهر سیاسی 
و ایدیولوژیــک نبــود و به رغم باورهای عمیق، وجه تکنوکراتیک او می چربید و به 
عنوان یک مدیر متخصص شناخته می شد و به همین خاطر با پایان جنگ و در دوران 
سازندگی در مناطق آزاد و خصوصاً چابهار این مجال را یافت تا به دنبال توسعه باشد.
دوم به این سبب که ۴ سال قبل که به خرمشهر و آبادان سفر کردم و نشستی هم با 
مدیران منطقۀ آزاد اروند برگزار شد وقتی یادی از او شد که از کار اداری فاصله گرفته و 
بازنشسته شده بود از مدیر و کارشناس تا کارمند و راننده به نیکی یاد می کردند. هم از 
دقت و انضباط و سخت گیری های مدیریتی می گفتند و هم از مهربانی و خنده رویی 

و صمیمیت.
) دربارۀ منطقۀ آزاد چابهار هم گفتنی اســت که در ســال ۱37۱ اراضی شــرق 
شهرستان چابهار به مساحت ۱۴ هزار هکتار به عنوان منطقۀ آزاد تجاری صنعتی تعیین 
و ســیاوش سمیعی به عنوان نخستین مدیر آن شروع به کار کرد. این پروژه را رییس 
جمهوری وقت - هاشمی رفسنجانی- افتتاح و اظهار امیدواری کرد به قطب تجاری، 

صنعتی و گردشگری و الگویی برای دیگر مناطق آزاد تبدیل شود(.
با وجه سوم خانوادگی او وقتی آشنا شدم که روزنامه نگار باسواد و فرهیخته – 
پژمان موسوی- ویژه نامه ای پرُ و پیمان دربارۀ »کیوان صمیمی« در روزنامۀ شرق منتشر 
کرد و تازه دانستم پدر او از مفاخر فرهنگی کرمانشاه بوده است. هر چند که گویا خود 
سیاوش سمیعی ارتباطی با کرمانشاهیان نداشت. افسوس که مدیر پرسابقۀ مناطق آزاد با 
خدمات فراوان در دهۀ 6۰ نیز از ترکش های انتخابات ۸۸ بی نصیب نماند هر چند که به 
درازا نکشید. چند سال بعد گرفتار بیماری های مختلف شد و اگرچه برای دیدار فرزند 
و نیز درمان به کانادا رفته بود و می توانست در آن سامان اقامت کند، ترجیح داد بازگردد 
و عمل جراحی قلب او هم در بیمارســتانی در تهران انجام شــد. عمل قلب اگرچه 
موفقیت آمیز بود اما یا در روزهایی که در بیمارستان بستری بود یا به سبب کاهش ایمنی 
بدن، ویروس کووید ۱۹ به بدن او رخنه کرد و سرانجام کرونا این مدیر ایران دوست و 
توسعه گرا را از پا درآورد. یاد او به این سبب گرامی داشتنی است که چه در دهۀ 6۰ که 
شعار و آرمان خواهی غالب بود، چه در دهۀ 7۰ که سودا زدگی   رونق گرفت، چه در 
نیمۀ دوم ۸۰ که جا برای مدیران تکنوکرات تنگ شده بود و چه در دهۀ ۹۰ که دوباره 

دریچه هایی باز شد، یک دغدغه بیشتر نداشت و آن دغدغه هم یک کلمه بود: ایران.

یادی از سیاوش سمیعی
 مدیر توسعه گرا و جان باختۀ کرونا

سیاسی

نمازی عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران:

جریان حاکم در مجلس همه چیز را 
انتخاباتی می بیند

ســرویس سیاسی- »علی محمد 
نمازی« اقدامات اخیر مجلس یازدهم 
را سیاســی و انتخاباتی ارزیابی کرد و 
گفت: واقعیت این است که جریانی که 
اکنون در مجلس حاکم است، در طول 
این سال ها همواره علیه برجام موضع 
گرفته  و آن را علیه منافع کشور قلمداد 

می کند.
عضو شــورای مرکــزی حزب 
کارگزاران سازندگی ایران یادآورشد: 
برچیده شدن تحریم ها نیاز به مذاکره 
دارد و نمــی خواهند این کار در دولت 
روحانی اتفاق بیفتد. شاید با این کارشان 
قصد دارند به آمریکا پیام دهند که باید 
صبر کند تا دولت بعدی که فکر می کنند 
اصولگرا خواهد بود بر ســر کار بیاید. 
در واقــع اصولگرایان مذاکــره را بد 
نمی دانند، فقط خودشــان می خواهند 

آن را انجام دهند.
نمــازی با یــادآوری رفتارهای 
گذشــته این جریان ادامه داد: یک مثال 
روشــن در این بــاره موضوع فروش 
تراکــم در شــهرداری تهران اســت. 
آنها غلامحســین کرباسچی شهردار 
وقت تهــران را به فروش تراکم متهم 
کردند، بعد معلوم شد شهردار پیشین 
و اصولگرا خیلی بیشتر از سلف خود 
تراکم فروخته اســت. بنابراین بحث 
مذاکره با آمریکا و رفع تحریم ها را هم 
می خواهند تا دولت بعدی معطل کنند.
این فعال سیاســی افــزود: اگر 
تحریم ها رفع شود فروش نفت افزایش 
می یابد و پول های مســدود شده ایران 
آزاد خواهد شــد و اگر این پول ها آزاد 
شــود دســت دولت باز خواهد شد. 
آنهــا نگرانند موفقیت دولت در مدت 
باقی مانده سرنوشت انتخابات ۱۴۰۰ 

ریاست جمهوری را تغییر دهند.
نمازی اظهار کرد: اصلاح طلبان 
همیشه موافق مذاکره بوده اند و از طرفی 
هم محمدجواد ظریف اعتبار خوبی در 
ســطح بین المللی دارد و با شکســت 

ترامــپ در انتخابات آمریکا گفتمان و 
استراتژی خارجی مبتنی بر گفت و گو 
و تعامل مجدد میدان پیدا می کند و این 
مســائل باعث نگرانی جناح رقیب و 

جریان حاکم در مجلس است.
این فعال حزبی یادآور شــد: آنها 
می دانند اگر تحریم ها برچیده شود از 
دو جهت به نفع اصلاح طلبان خواهد 
شــد. از آنجا کــه اصلاح طلبان از اول 
دنبــال تنش نبودنــد و اکنون گفتمان 
آنها پیروز شــود و اینکه گشایش در 
تحریم هــا از ســوی دولت به ســود 
اصلاح طلبان خواهــد بود و همه این 
مســائل را در آیینه انتخابات ۱۴۰۰ و 
احتمــال پیروزی جریان اصلاحات و 

اعتدالی می بینند.
عضو شــورای مرکــزی حزب 
کارگزاران با اشــاره بــه مصوبه اخیر 
مجلس درخصــوص رفع تحریم ها 
گفت: خروج ترامپ از برجام و عمل 
جنایتکارانه ترور شــهید فخری زاده، 
منجر به تصویب قانون »اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت« از ســوی مجلس یازدهم شد. 
طبق ایــن قانون رییــس جمهوری 
مکلف اســت در یک بــازه زمانی دو 
ماهه و در یک مورد حداکثر یک سال 
آنرا عملیاتی کند. با توجه به الزامات و 
تکالیف این قانون، طرف های خارجی 
نتیجه می گیرند که دیگر برجامی در کار 

نیست.
نمازی افزود: وقتی شــرط لغو 
تحریم ها منوط به پایبندی کامل ایران 
به تعهدات برجام اســت و مفاد قانون 
جدید مجلس برخلاف برجام است، 
منظــور مجلس از نامگــذاری قانون 
مذکور تحت عنــوان »اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت ایران« چیســت؟ اگر این قانون 
اجرا شــود که بر اســاس مجازاتی که 
بــرای عدم اجــرای آن در نظر گرفته 
شده، لازم الاجراست و مجری رییس 

جمهوری اســت. در این شرایط چه 
انگیزه برای باقی ماندن ســه کشــور 
اروپایی و بازگشــت آمریکا به برجام 
وجود دارد؟ به همین دلیل بود که اخیرا 
سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان در 
بیانیه ای مشترک نارضایتی شدید خود 

را از تصویب این قانون اعلام کردند.
وی ادامــه داد: اگر مجلس بطور 
جدی به دنبال اجرای مصوبه اســت، 
چرا محل تامین اعتبــار مورد نیاز آن 
را در این شــرایط بسیار سخت و کسر 
بودجه حدود 3۰۰ هزار میلیارد تومان 
مشــخص نکرده است؟ اصولا تصور 
مجلــس از نحوه عکس العمل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، کشورهای۵+۱ 
و شــورای امنیت سازمان ملل پس از 
شروع اجرای قانون مذکور چیست؟ آیا 
از نظر تصویب کنندگان، طرف  مقابل 
تسلیم می شــود و بلافاصله به شرایط 
پس از تصویــب برجام، بر می گردد؟  
مجلس و همه کســانی که از احتمال 
احیای برجام ناراحت و از شکست آن 
خوشحال هستند چه جوابی برای ملت 

و آیندگان دارند؟  
ســاز  اجمــاع  ظرفیــت 

روحانیت برای انتخابات
نمازی درباره برنامه اصلاح طلبان 
و به ویژه حزب کارگزاران ســازندگی 
برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۸ 

خرداد ۱۴۰۰ گفت: بعد از صحبت های 
محسن هاشــمی درباره معرفی چند 
نامــزد احتمالی حزب کارگزاران، این 
تشکل سیاسی تاکنون موضع جدیدی 
نداشــته است ولی مشی اصلاحات با 
محوریت رییس دولت اصلاحات را 
می پذیــرد و در همان قالب به شــکل 
اجماعــی عمل می کند، لذا کارگزاران 
سازندگی از ائتلاف جریان اصلاحات 

استقبال و از آن حمایت خواهد کرد.
عضو شــورای مرکــزی حزب 
کارگزاران ســازندگی افــزود: یدالله 
طاهرنژاد نماینده حزب کارگزاران در 
شــورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
اســت و ما موافق آخرین تصمیم این 
نهاد مبنی بر معرفی ســاز و کار و ارائه 

مانیفست هستیم.
نمــازی در مــورد نقش مجمع 
روحانیون مبارز در جریان اصلاحات 
گفــت: بــا توجه به اعضــای وزینی 
چــون رییــس دولــت اصلاحات و 
آیت الله محمد موســوی خویینی ها، 
این تشــکل روحانی به شــکل بالقوه 
ظرفیت اجماع ســازی دارد. از طرفی 
هم اصولگرایان هم جامعه روحانیت 
مبارز کشور را محور اجماع سازی قرار 
داده اند، به همین دلیل نقش این تشکل 
ها در این مقطع بسیار موثرتر از گذشته 

خواهد بود.

  عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران با بیان اینکه اصولگرایان بحث مذاکره و رفع تحریم ها را تا دولت بعدی معطل می کنند، 
گفت: جریان غالب در مجلس همه مسائل را در آیینه انتخابات ۱۴۰۰ و احتمال پیروزی رقیب می بیند. 
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یادداشت روز...

مهرداد خدیر

طرح اصلاح انتخابات ریاست 
جمهوری به ۱۴۰۰ نمی رسد

عضو کمیسیون شوراهای مجلس:

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور با بیان اینکه هر 
مجلســی با تصویب قوانینی درصدد تثبیت موقعیت خود در صحنه سیاسی کشور 
می شود، گفت: احتمالا طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری به انتخابات 

۱۴۰۰ نمی رسد. 
»احمدعلیرضــا بیگی« درباره اینکه چرا به رغم اینکه پیش از این دولت لایحه 
جامع انتخابات را به مجلس ارسال کرده بود ولی مجلس طرح اصلاح موادی از قانون 
انتخابات ریاست جمهوری را در دستور کار داده است،  افزود: لایحه جامع انتخابات 
اســفند ۹7 با قید دو فوریت به مجلس دهم ارائه شــد. اما به سبب طولانی شدن روند 
بررسی به مجلس دهم نرسید.  وی اضافه کرد: البته این لایحه در مجلس یازدهم هم 
دیده شد ولی نمایندگان اصرار داشتند که تغییری در فرایند انتخابات ریاست جمهوری 
ایجاد شــود و با توجه به اینکه لایحه جامع قانون انتخابات در همه موارد وســیع بود، 
نمایندگان تصمیم گرفتند در قالب طرحی فقط موضوع انتخابات ریاست جمهوری را 
در دستور کار قرار دهند. عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور با تاکید بر اینکه 
لایحه جامع انتخابات، موضوع انتخابات ریاست جمهوری، مجلس،  شوراهای شهر و 
روستا را در بر می گرفت، اظهار داشت: رسیدگی به این لایحه بسیار زمان بر بود و اگر 
این لایحه در دستور کار قرار می گرفت، تغییرات به انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
نمی رسید همین امر باعث شد مجلس طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست 

جمهوری را در اولویت قراردهد.
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر با بیان اینکه در مجلس دهم نیز نمایندگان 
شرایطی را برای داوطلب ریاست جمهوری در نظر می گرفتند، گفت: معیارهای اهل 
کجا بودن، اهلیت پدر و مادر، سکونت در مدت طولانی در کشور و ...  از جمله مواردی 
بود که از ســوی نمایندگان برای داوطلبان ریاست جمهوری در مجلس دهم مطرح 
می شد. یا در پیشنهادات ارائه شده برای انتخابات مجلس گفته شده بود فردی که سه 

دوره نماینده مجلس بوده دیگر نمی تواند برای دوره چهارم نماینده شود.
بیگی، دارا بودن مدرک کارشناسی ارشد را نیز از دیگر موارد مطرح شده توسط 
نمایندگان مجلس دهم برای داوطلبان ریاســت جمهوری عنوان کرد و ادامه داد: در 
حقیقت هر مجلســی تلاش می کند قانون انتخابات را به سود خود تغییر دهد تا رقبا 

نتوانند در انتخابات به موفقیت برسند.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور  با بیان اینکه این احتمال وجود دارد 
به دلیل چند رفت و برگشــت بین شــورای نگهبان و مجلس، طرح اصلاح موادی از 
قانون انتخابات سال ۱۴۰۰نرسد،  گفت: یکی از اهداف طرح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری، جلوگیری از ورود انبوه افرادی اســت که برای ثبت نام به وزارت کشــور 
مراجعه می کنند و در صورت تصویب نهایی توسط شورای نگهبان، سبب خواهد شد 

که فشار کاری این شورا نیز در زمان تایید صلاحیت ها کمتر شود.
وی با بیان اینکه یکی از مسائل مطرح شده در طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری بها دادن به احزاب است، افزود: رییس جمهوری که پشتوانه حزبی نداشته 
باشد، کسی مسوولیت عملکرد او و دولتش را بر عهده نمی گیرد. علاوه بر این برای 
این روند بهتر اســت وقتی فردی مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت، حزب او یا 
مشاورانش برنامه جامعی برای اداره کشور به شورای نگهبان ارائه دهند. وی با بیان اینکه 
باید با استفاده از قوانین و توسعه زیرساخت ها به احزاب اعتبار دهیم، خاطرنشان کرد: 
وقتی احزاب موسمی و فصلی در انتخابات تشکیل می شود، چنین احزابی نمی توانند 
حامی دولت منتخب در ادامه کارش باشــند. احزاب چه زمانی که در قدرت هستند، 
و چه در زمانی که در قدرت نیستند، باید ساز و کاری برای حمایت از دولت منتخب 
داشته باشند. طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری در صحن علنی 

مجلس در حال پیگیری است و موادی از آن تاکنون تصویب شده است.

روزنامه جوان 
روزنامه جوان در یادداشــتی به قلم مدیرمســئول خود در مخالفت با 
منع کاندیداتوری نظامی ها در انتخابات نوشت که امام هیچ وقت سپاهیان 
را نظامی خطاب نمی کرده اســت. در یادداشت روزنامه جوان آمده است: 
چند ماهی است رسانه های غرب و طیفی از اصلاح طلبان نسبت به حضور 
نظامیــان در عرصه انتخابات ریاســت جمهوری هشــدار می دهند و آن را 
خطرنــاک می دانند. مگر نظامیان می توانند با هویــت خود وارد انتخابات 
شــوند؟ مگر کسی می تواند بدون تشــریفات قانونی کاندیدا شود؟ اگر در 
محفلی خصوصی از هشــداردهندگان بپرســید آیا نظامیان می توانند وارد 
انتخابات شــوند، حتماً خواهند گفت: بله، اگر لباس از تن درآورند و خود 
را در معرض انتخاب ملت قرار دهند، مانعی ندارد. حال ســؤال این اســت 
کــه مگــر راه دیگری برای ورود یک نظامی به انتخابات وجود دارد؟ بدون 
تردید منظور آنان از نظامیان ســپاهیان است؛ چه سپاهیانی که قبلًا در سپاه 
بوده اند و چه آنان که بخواهند اکنون اســتعفا دهند و وارد انتخابات شوند. 
خوشبختانه هر دو طیف از نسل اول سپاه هستند. درست است که به جهت 
حقوقی نظامی اند، اما از جهت رفتار و منش کمتر کســی سپاهیان را نظامی 

به معنی عرفی آن می داند.


